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Bevezető előszó 2020 karácsonyra készülő advent III. úrnapi igehirdetéséhez! 

A tavalyi adventi ünnepek különlegessége, hogy a napévre épülő (szoláris) európai és a 
holdhónapokkal is számoló (luniszoláris) zsidó vallási naptár speciális viszonya miatt 2019-ben 
a hanuka ünnepe egybeesik a karácsonnyal, azaz a téli napfordulóval. Hosszú utat tettek meg a 
történelemben ezek a dátumok, mire elnyerték mai ünnepi formájukat. Ma már köztudott, hogy 
Urunk születésének nincs köze a karácsonyhoz, de üzenetének és művének tartalmával könnyű 
összehangolni a világosság újjászületésének és újranövekedésének éves természeti jelenségét. 
2019-ben a téli napforduló december 22-én hajnali 5:19-kor volt. Téli napforduló az a pillanat, 
amikor a Föld forgástengelye a legnagyobb szögben hajlik el a Nap sugaraitól. Az északi 
féltekén a téli napfordulóig a Nap északról délre halad, utána pedig délről észak felé kezd 
mozogni, és az év legrövidebb nappalát (következésképpen a leghosszabb éjszakát) adja. 2020-
ban a téli napforduló december 21-én lesz, egészen pontosan 10:02-kor. Ezen a napon lesz a 
leghosszabb az éjszaka és a legrövidebb a nappal, viszont e fordulatot követően egyre csak 
hosszabbak lesznek a nappalok egészen a nyári napfordulóig. 
Idén a zsidó vallási holdnaptár szerinti 5781-ben izraelita testvéreink a saját 2020-at író 
naptárunk szerint, december 10. csütörtök estétől, december 18-a péntek estig ünneplik a 
hanuka ünnepét. Tavaly viszont, 5780-ban hanuka ünnepnapjai december 22 – 30 időszakára 
estek, tehát egyszerre telt a keresztyén karácsony ünnepével. 
Miért fontos számunkra ez a zsidó történelemben gyökerező ünnep? Urunk szerint is a próféciai 
analógia volta miatt. Urunk népe és nemzete hanuka eseményeire utaló tanítását az utolsó napok 
eseményeinek a felsorolásába illesztette bele, mert mindaz, ami Izrael életében a hanuka 
időszakában egykor megtörtént, az utolsó idők végnapjaiban ismét meg fog történni, illetve 
több szempontból is már az orrunk előttünk történik. 
Dániel ezt írta: 

„És egy héten át sokakkal megerősíti a szövetséget, de a hét felénél véget vet a 
véresáldozatnak és az ételáldozatnak, és utálatosságok szárnyán jön pusztítva, míg rá nem 
szakad a pusztítóra az elvégeztetett pusztulás.” Dániel 9: 27. 
„Attól az időtől fogva, hogy megszűnik a mindennapi áldozat, és fölállítják a pusztító 
utálatosságot, ezerkétszázkilencven nap lesz. Boldog, aki várja és megéri az 
ezerháromszázharmincötödik napot.” Dániel 12: 11-12. 

Máté evangélista pedig ezt: 

Mikor pedig látjátok a pusztító utálatosságot, amelyről Dániel próféta szólott, ott állani, 
ahol nem kellene (aki olvassa, értse meg), akkor akik Júdeában lesznek, fussanak a 
hegyekre; Márk 13:14. 

A zsidó hanuka eredete i.e. 168-ra nyúlik vissza, amikor Izrael hányattatott életében az utolsó 
próféta is már 280 éve elhallgatotta, s az országot a Makedon birodalom kebelezte be. A  saját 
alattvalói között is „Őrült”-nek, görögül Epifanesz-nek becézett Antiokhosz, kinek utóneve 
„megjelenet istenséget jelent, megtiltotta a zsidó vallásgyakorlatot, bevett vallásból egyik 
napról a másikra üldözött vallás lett. Esetében a nomen est omen (a név intő jel, nevében a 
végzete {Plautus} {a név maga már árulkodó, jó vagy rossz irányban}) úgy is érvényesült, hogy 
önmagát is Zeusz főisten megjelenésének tartotta. Természetesen a főistenségnek templom is 



kell, elfoglalta tehát Izrael Istenének a templomát Jeruzsálemben és az Isten népe iránti 
engesztelhetetlen gyülölettől hajtva elkészítette a saját arcmását viselő Zeusz szobrát és 
felállítatta azt az égőáldozati oltárra, amelyen disznót áldozott, hogy ezzel tisztátalanná tegye 
az oltárral együtt a templomot, vagyis a szent istentiszteletet, hogy ezzel végérvényesen 
szüntesse meg azt. Mindez pontosan a téli napforduló időszakára esett, egyesek szerint Zeusz 
születésnapjára. Ennek az önmagát istennek képzelő őrültnek eme ámokfutása itt még nem ért 
véget, hiszen ezzel egyidejűleg halálbüntetés terhe mellett betiltotta s szombatot, a törvény 
tanulmányozását, olvasását, és fegyveres osztagokkal kényszerítette személyi kultusz általi 
behódolásra és bálványimádásra a zsidókat mindenhol a birodalmában. Ennek a borzalomnak 
akkor és ott i.e 167-165 között a Makabeus Júdás vezette szabadságharc vetett véget. 
Visszafoglalták a templomot és egy héten át tartó rituális megtisztítása után helyreállították az 
istentiszteletet. Ezt a rituális megtisztítást jelenti a hanuka kifejezés, amely i.e. 165-ben a mi 
naptárunk szerint is december 25-én fejeződött be.  
A rabbinikus hagyomány szerint akkor a menora, a hétágú mécstartó táplálásához szükséges 
szentelt, azaz rituálisan tiszta olaj mindössze egy napra volt elegendő, de csoda történt és az 
kitartott nyolc napon át, míg a Templom újraszentelése befejeződött. 
A hétágú gyertyatartó gazdag szimbolikájú ószövetségi jelkép. A szentsátorban ott állt a 
szentélyben a szentek szentje előtt egy háromszöget leírva az illatáldozati oltárral és az arany 
asztallal, melynek átellenében állt. 

 

1. ábra A szentsátor berendezése 

Urunk Jézus egy alkalommal ezt nyilatkoztatta ki: 

„Én vagyok a világ világossága: aki engem követ, nem járhat a sötétségben, hanem övé lesz az 
életnek világossága.” Ján 8:12. „Míg e világon vagyok, e világ világossága vagyok!” Ján 9:5. 

Azt is mondta, hogy „Ti vagytok a világ világossága. Nem rejtethetik el a hegyen épített város. 
Gyertyát sem azért gyújtanak, hogy a véka alá, hanem hogy a gyertyatartóba tegyék és fényljék 
mindazoknak, akik a házban vannak. Úgy fényljék a ti világosságtok az emberek előtt, hogy 
lássák a ti jó cselekedeteiteket, és dicsőítsék a ti mennyei Atyátokat.” Máté 5:14-16. 
Ő tehát a szentély világossága, népe pedig a világosság szentélyének a népe! Kiáltsunk 
Istenhez, a mi Atyánkhoz, hogy tisztítson és erősítsen meg bennünket, hogy betölthessük a 
világosság fiainak rendeltetését, kiknek ez az ígéret szól: 
Az értelmesek pedig fénylenek, mint az égbolt fényessége, és akik sokakat eljuttattak az 
igazságra, miként a csillagok, örökkönörökké. (…) „Sokan megtisztulnak, megfehérednek és 



megpróbáltatnak, az istentelenek pedig istentelenül cselekszenek. Az istentelenek közül senki 
sem érti meg, de az értelmesek megértik.” Dániel 12: 3 és 10. 
I.e. 168-ban IV. Antiokhosz Epifánész a magát istennek képzelő őrült ezt a hétágú arany 
gyertyatartót elrabolta (1Mak 1,21), a szentély népével együtt sötétbe borult, az áldozás és az 
istentisztelet megszűnt, helyébe pedig gátlástalan istenkáromlás, erőszak és halál lépett, a 
valaha ismert legmélyebb sötétség. 
„Ez okáért mondjad: így szól az Úr Isten: Mivelhogy távol vetettem őket a pogányok közé, és 
szétszórtam őket a tartományokba, tehát én leszek nekik1 szentélyül [ׁמִקְדָּש (miqədáš) szentély] 
rövid időre a tartományokban, amelyekbe mentek.” Ez 11:16. 
Veletek leszek minden nap a világ végezetéig, pontosan ezt jelenti, hogy Ő lesz nekünk 
szentélyül, „hogy legyünk Istennek feddhetetlen, tiszta és szeplőtlen gyermekei az elfordult és 
elvetemedett nemzetség közepette, kik között fényljünk, mint csillagok e világon, az Életnek 
beszédét tartván eléjük (…).” Fil 2:15-16. 
Amiképpen 2187 évvel ezelőtt IV. Antiokhosz Epifánész nem elégedett meg a köztér 
templomának elfoglalásával és meggyalázásával úgy napjaink korszelleme sem áll meg a kőből 
épült templomok felgyújtásával, lerombolásával és a Krisztus megtagadásával együtt járó 
meggyalázásával, hanem a központi helyre tolja be magát, a szentélybe, sőt magát a szentek 
szentjét akarja magának. Ma az önmagát istennek képzelő őrült az emberi testeken belül 
mutogatja önmagát istennek. Istent játszik az ember, amikor maga dönti el a saját, vagy a 
nemmel születt gyermekének a nemét. Isten akkor is, amikor megszületett magzatától tagadja 
meg az életet és a halálba dobja őt. Akkor is isten, amikor mindenféle korlátozó akadályt 
félretéve gátlástalanul élheti ki minden alantas kívánságát, vágyát, és ösztönét. 2182 évvel 
ezelőtt egy IV. Antiokhosz Epifánész lázadt úgy Isten ellen, ahogyan ez ma hatalmas tömegek 
teszi még nálánál is gonoszabbul. 
Ez a bennünket körbevevő hosszúnak mutatkozó sötétség rettenetes és kitáltotta száját, hogy 
elnyeljen. Meg tudná tenni, ha az Úr maga nem formálna át bennünket az Ő világító csillagaivá. 
Nincs más lehetőségünk, Istenünk és Atyánk ragyogó csillagaivá kell válnunk az Életnek 
beszédét eléjük tartva élnünk! 

Igehirdetés 2020. advent III. úrnapján 

Bibliaolvasás: Zakariás 2. 

Ige: „Ujjongj, örülj, Sion leánya, mert jövök már, és veled fogok lakni – így szól az ÚR.” 
Zakariás 2,14. 

Énekek: 312? 1; 2-4; 294: 1-2; 305: 1-2 és 4. 
Alapigénk próféciája az ószövetség utolsó előtti prófétájától Zakariástól nevéhez fűződik. Az 
Úr a perzsa Dárius uralkodásának második esztendejében i.e. 520-ban pontosa 2540 évvel 
ezelőtt szólt a prófétája által. Az ószövetségben utoljára Zakariás és Malakiás által szólt, majd 
évszázadokra elhallgatott és csak Keresztelő János által szólalt meg újra. Azt is tudjuk, hogy az 
Isten akkori népe, az anyaszentegyház még a babiloni fogság igáját nyögi, szétszórhatva az 
akkor már Perzsa birodalom teljes és hatalmas területén. Az ezerféleképpen is szétszót népéhez 
szólt tehát az Isten vigasztalása.  
Ebben a vonatkozásban Zakarás egy kicsit hasonlít ahhoz a Jánoshoz, aki által az Úr utoljára 
adott prófétai kinyilatkoztatást az immár pogányokkal is kiteljesedett anyaszentegyháznak ott 

 
1 Vö.: És népemmé lesztek, én pedig a ti Istenetek leszek. Jer 30:22 és 32:38. 



a Páthmosz szigetén, mely próféciát a Jelenések könyvében olvashatjuk. Könyve prológusában 
ez a János megnevezi az Isten népét, mely hasonlóképpen szétszórt állapotban van, mint 
ahogyan azt Zakariással is láttatja és ehhez a szétszórt egyházhoz szól. A Jelenések könyve az 
első század legutolsó évtizedében, a kilencvenes években keletkezet, több mint 1930 évvel 
ezelőtt és azóta nem volt ilyen jellegű prófétai kinyilatkoztatása Istennek, az volt az utolsó. 
Mindez azonban nem jelenti azt, hogy Isten elnémult, kivonult az életünkből, hátat fordított 
volna nekünk vagy meghalt volna, ellenkezőleg, Isten és a mi Urunk akkor is beszél és 
cselekszik, amikor hallgat. Amikor úgy tűnik, hogy nincs prófétai szó, nincs új kijelentés, vagy 
amikor talán még az is bekövetkezik, hogy tanítás, igehirdetés, prédikáció és Biblia olvasási 
lehetőség sem lesz. Abban a hallgatásában is cselekedni fog az Isten! 
Hallgatásában azt mondja, hogy mindaz, amit szóltam szilárdan áll. Az ég és a föld elmúlnak, 
de hozzátok elküldött beszédemből még csak egy vessző sem vész el, még a hangsúlyjelek is 
hajszálpontosan érvényesülnek; minden Igém parancsolatom, törvényem hatályos, semmit nem 
vontam vissza, semmit nem változtattam meg. Az Igém szerint cselekszem veletek és értetek! 
Természetesen Zakariás és kortársai majd később is, amikor nem volt kijelentés, abból a 
csodálatos biztatásból és reménységből, amivel Isten hajolt le hozzájuk az Ő Igéjében vajmi 
keveset, de inkább szinte semmit nem láttak és nem tapasztaltak. A nép nem látta az értük 
cselekvő Istent, nem érzékelte, hogy miközben minden lehetséges oldalról a gonosz álladó 
ostrom alatt tartja, a négy égtáj felől öklelő szervakkal dobálja szerte széjjel, mint szénaforgás 
idején az egymáshoz tapadt sarjút, ahogy szétválasztják és szárítják, Isten felettébb hatalmas 
mennyei segítséget küld, hogy e megsemmisítésünkig tartó külső és belső szétszóratásunkat 
semmivé tegye, a nagy szétdobáló művét porig rombolja. Zakarás négy szarban látja ezt a 
minden irányba történő szétcincálásunkat. Ez nemcsak a diaszpórai életet jelenti, amikor a 
földkerekség négy égtája felé szétszórták az Isten népét, az anyaszentegyházat, hanem még 
inkább azt jelenti, hogy itt a belső szétesésünkről van szó! 
Vajon nem pontosan ez történik velünk is és bennünk is? Éjjel és nappal gonosz láthatatlan 
ellenség döf, szurkál, öklel fel dob ide, dob oda elválasztva embert a társától, barátot a 
barátjától, férjet a feleségétől, szülőt a gyermekétől, testvért a testvérétől, hogy már szinte 
mindenki bárki másnak esküdt riválisa, veszélyes ellenfele és sajnos ellensége is? Mikor pedig 
ez még nem elég, hatalmas seregek gyülekeznek országunk vagy más országok határvonalánál, 
készen arra, hogy számolatlanul hatalmas tömegekben pusztító sáskarajként lepjenek el 
mindent. Ahol pedig már letelepedtek, az úgynevezett befogadók rettegve lépnek ki az utcára, 
a gyermekek már nem játszhatnak együtt a ház előtt, este rettegve osonnak haza az emberek, 
sietve és lopakodva mennek haza a munkából, nincs biztonság, nincs szabadság és életnek 
nevezett élet sincs. Az ellenség olyan terrort fejt ki szüntelenül, minek következtében mindenütt 
csak meglapuló félénk emberek lesnek ki a résnyire megnyitott árnyékoltjukon, hogy már 
megint mi történik kint az utcán.  
Nem hallgathatom el viszont azt, hogy Mindenható Urunk mindeközben elhív magának két 
férfiút, akiket megerősít, hogy minden veszedelmet megvetve két igaz tanújaként álljanak ki az 
Úrért és népéért, minden egyes népért, az országért és benne minden emberért, az életünkért, a 
szabadságunkért és méltóságunkért. Ők tehát kiállnak és elmondják, hogy az embert Isten a 
maga képére és hasonlatosságára teremte. Teremtőnk és Krisztusban Atyánk nem változott 
meg, ahogy a parancsolatai sem, és mi, az Ő hű tanúi, Ő hozzá ragaszkodunk. Ez a bátran vállalt 
kiállás bizony az Isten Igéje. Ez az Ige pedig, mint sötétségben a pislákoló világosság egyik 
percről a másikra azt cselekszi, hogy az ellenség a teljes globális világba igazságot kiáltva, 
vagyis az Isten Igéjét igazolva, a hadaival együtt visszavonul. És ez megtörténik a szemünk 



előtt 2020 szűrke és sötét adventjében! Eljőtt az Úr a négy láthatatlan kovácsa és lefűrészeli a 
négyfelé öklelő kosoknak szarvait, mint ahogy régen a kovács eltávolította a ló patájáról a 
kinövéseket, hogy újrapatkolhassa a jószágot. Igen, pontosan ez történik, az Isten számunkra 
láthatatlan világában! 
A szemléltető példa, amint mondtam, az a látható világ nagy központjának számitó közepén 
történt meg az elmúlt napokban mindenki szeme láttára, a globális világ minden egyes 
emberének és vezetőjének a szeme láttára és füle hallatára! Nos, ezután bárkinek azt mondania, 
hogy Isten hallgat és nem cselekszik, ehhez a lázadó vakmerőségnek a mérhetetlen vakságra 
van szükség és arra, hogy sátánként legyen valaki az Isten megtagadója. Megnyugatotok 
mindenkit, hogy létezik ez a vakság és Isten ellen történő lázadás, sőt belülről dobál szét! 
A mai Zakariástól vett adventi alapige ezt a mennyei valóságot tárja elénk, de ki látja ma ezt, 
még a magukat keresztyéneknek mondó nagy nevű nagyok is csak hazug rágalmakat 
köpködnek és gyűlöltettél teli szívvel a port rúgják, hegymagas szemetet és szennyet dobálva 
arra, aki az Úr követségében jár el hűséggel és kimondja, hogy az Isten Igéje igazság és élet, 
szava, törvénye, parancsolata nem változott meg nem lett hatályon kívülivé, tehát hatályos és 
így is érvényesül, Isten pedig adott szava szerint cselekszik. Így tehát az Isten képmását tükröző 
ember férfi és nő. A család egy apa és egy édesanya szerelmi szövetsége és gyerekekkel 
kibővülő közössége. Az élet szent és azt megcsalás, lopás, hazugság, gyűlölet és gyilkosság 
bűneitől óvni kell. Az irgalmasság pedig dicsekszik a pusztán betűkből álló halott törvénnyel 
szemben, a szeretet pedig mindent legyőz. 
Igen, Zakariás korában az Isten népe egy megfélemlített, megalázott, szétzilált, elfáradt, 
elcsüggedt, a fejét porba hajtó, reménytelen, kilátástalan, jövőtlen és még egymással is 
szembeforduló, széthúzó, egymást eláruló és ezerféleképpen szétzilált nép volt. 
Akkor a maradék Júda és Jeruzsálem népe magára tekintett és ádáz ellensége szemével nézte 
önmagát, amikor Isten könyörülete Zakariásnak megmutatta, hogy milyen lenne az, ha teremtő 
Istene és Atyja szívével láthatná önmagát. 
Isten azt akarja, hogy ne a hazug és embergyilkos szemével lássuk magunkat, ne a korszellem 
által nézzünk magunkra, hanem a Krisztusban kinyilatkoztatott szeretetén keresztül és 
meglássuk az Ő velünk kapcsolatos, jó akaratát és fenséges tervét. Isten Zakariás által is 
megmutatja nekünk azt a Jeruzsálemet, amit Ő készített el nekünk, - a Jelenések könyvében ezt 
a nekünk készített várost már mennyei Jeruzsálemként látjuk, - amely várost kívülről az 
ellenség felé fordított tűzgyűrű oltalmaz, a városon belül pedig Isten az ő szeretetének 
olthatatlan tüzében lakik együtt az ő népével. A tüzet tehát mi sem kerülhetjük ki, hiszen, 
ahogyan azt hallhattuk, Isten megemésztő tűz, és kicsoda lakhat megemésztő tűzzel, - szólt a 
advent II. vasárnapján a nekünk szegzett kérdés. Akkor a válasz az volt, hogy az, akit Isten a 
maga tűz lényegévé alakított át. ennek a nagy átváltozásnak kell megtörténnie miközben 
hallgatjuk az Úr igéjét! 
Két igazság, két valóság vív ádáz háborút egymás ellen bennünk és rajtunk kívül, a földön és a 
mennyekben is. Melyiknek adunk hitelt és melyiket választjuk? 
A múlt héten azt hallottuk, hogy Babilon tüzes kemencéjében három ifjú, mint Isten hű tanúi, 
az Isten Szavát választották, és az Úr parancsolatát érvényesítették, akkor is, ha az Istennek 
való engedelmességükért halálos ítéletet szabtak ki rájuk. Ők akkor és ott az Igére figyelve 
várták Szabadító Uruk megjelenését, az Úr pedig megjelent és új történelmet írt! 
Vajon tudjuk-e így várni és így segítségül hívni az élő Istenünket? Bárcsak megtehetnék, akkor 
látnánk, hogy az Úr felkel és barátként áll a tanúságtévő barátai mellé. Oda áll melléjük! Mit 
látott István vértanú, amikor zuhogtak rá a gyűlölet kövei ott Jeruzsálem utcáján? Látta a 



megnyílt eget és látta az Urat felállni az ő székéből, ki ő érette állt fel, sőt melléje állt! Így halt 
meg Isten vértanú. 

„Ujjongj, örülj, Sion leánya, mert jövök már, és veled fogok lakni – így szól az ÚR.” 
Zakariás 2,14. 

Pontosan ezzel az örömre való felszólítással kell meghallanunk Urunk Jézus szavát ma is, hogy 
Ő velünk van minden nap a világ végezetéig, de legyünk mi is vele a reá való hallgatásban, 
engedelmességben és a nevének megvallásában! Hogy azok az erők, amelyek bennünket 
széttépnek, szétszakítanak, szétszednek, elválasztanak és szétdobálnak, ember embertő, embert 
önmagától, embert Istentől, családot családtól, nemzetet nemzettől, azok az erők megszűnjenek. 
Mert testvéreim, ahogyan azt ma hallottuk, az Isten láthatatlan, de tevékeny irgalmasságából 
azok az erők megszűnnek, erről a bűn feletti uralomról szól a mai örömhír, hogy megszűnnek 
ezek az erők, ha megvalljuk Krisztust. 
Mivelhogy távol vetettet bennünket és szét is ziláltattunk most Ő lesz nekünk2 szentélyül [ ׁמִקְדָּש 
(miqədáš) szentély] erre a rövid még fennmaradt időre. Ez 11:16. 
Ez neked és nekem szóló személyes üzenet, kedves testvérem, ki egy vagy azok közül a kit 
szétdobált és talán már belülről is szétszedett az ördög! Azt akarja az Úr, hogy Ő szentélyül 
legyen a számodra, s te pedig ennek a szentélynek szent lakója légy! Hogy te Ő benne lakozzál, 
Ő pedig tebenned! Az ószövetségben csak a papok mehettek be a szentélybe, ki-ki a maga 
idejében szolgálat céljából. Az újszövetségben azt akarja, hogy miután Ő a szentélyünkké lett 
mi az Ő szent temploma legyünk. Íme az egyház titka, amely egységes élő testben Krisztus a 
fő! 
Testvéreim, velünk van az Úr! Velünk van minden nap a világ végezetéig, és ez azt jelenti, 
hogy Ő lesz nekünk tűzként a teljeskörű oltalom, „hogy legyünk Istennek feddhetetlen, tiszta 
és szeplőtlen gyermekei az elfordult és elvetemedett nemzetség közepette, kik között fényljünk, 
mint csillagok e világon, az Életnek beszédét tartva eléjük (…).” Fil 2:15-16. 
Végül pedig csendesedjünk el! Nehogy azt gondoljuk, hogy ez olyan könnyű, nem az; nem 
tudunk elcsendesedni! Mégis csendesedjünk el az Úr szavára! Csendesedjünk el, füleljünk. 
Elcsendesedni azt jelenti, hogy hallgatódzunk, feszülten fülelünk és az Igére figyelünk, az Urra 
figyelünk. Az Úr felkel. Amikor Illés a hegyre ment, hogy ott találkozzon Istennel, akkor 
először viharban földrengésben és tűzben jelent meg neki valami, de Illés meg tudta állapítani, 
hogy az Úr egyikben sem volt benne, így tovább figyelt. Végül jött egy halk és szelíd szó, mint 
egy lágy alig érezhető fuvallat és Illés leborult az Úr előtt, mert abban volt benne az Úr. De ezt 
meghallani, nos ehhez figyelni kell! Az ember egész lényével való elképesztő készenlét ez, 
amiben a legparányibb nesz is érzékelhető, ehhez bizony teljes készenlétben figyelnünk kell! 
Az Igére kell figyelnünk és nem arra, hogy mi mit cselekszünk, hogy mi mit dolgozunk, mit és 
mennyit ajándékozunk, hogyan, milyen zajt csapva ünnepelünk, NEM! Nekünk mindenekelőtt 
arra kell figyelnünk, hogy Isten mit cselekszik! 
Mielőtt valaki félreértené ezzel nem a keresztyéni irgalmasság gyakorlása ellen szóltam, távol 
legyen, nem az ajándékozás, vagy az igazi ünneplés ellen beszéltem, messze álljon ez tőlem, 
sokkal inkább arról, hogy ezeket a tetteinket is mind-mind az Istenre való figyelésünknek 
kellene meghatároznia és irányítania, új tartalommal megtöltenie! Nekünk tehát mindenekelőtt 
és elsőnek elcsendesedve és a Krisztus lábához leülve az Igére kell figyelni! Hol van ez a ma 
élő Isten népének az életében? Mikor figyelünk az Igére? 

 
2 Vö.: És népemmé lesztek, én pedig a ti Istenetek leszek. Jer 30:22 és 32:38. 



Különben is, ha állandóan zizegve ténykedésünk, hogyan látjuk vagy halljuk meg, hogy az Úr 
felkelt és elindult felénk? Miként hallhatják ezt meg azok, akik nincsenek jelen ebben a 
templomban velünk együtt? Ha nem szenteljük meg az úrnapját, nem indulunk el hozzá az 
Általa a gyülekezetbe kijelölt találkozás helyére, s ha nem akarunk belépni az ő jelenlétének 
csendjébe szent Szava hallgatásra, miként hallhatunk, láthatunk, vagy érthetünk meg bármit is 
abból, amit Ő cselekszik? Nem fogjuk meglátni, hanem csak a tettei körül felszálló port! A föld 
porát nyeljük be, amit Isten a kígyónak szánt és nem nekünk. Nekünk azt akarja megmutatni az 
Úr, hogy Ő felkelt, fölállt és el is indult, Igéjében pedig ezt kiáltja nekünk maga előtt: ne félj, 
érkezem már! Ámen. 


